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ΕΤΥΜΟΛΟΓΙΚΑ 

1. Να κατατάξετε τις λέξεις που ακολουθούν σε απλές και σύνθετες:

ἐλειτούργει                                                                                         ἔμπορος 
σκυτοτόμος                                    ΑΠΛΗ                                        ἐποίουν 
ἐγεώργει                                                                                             ὀλίγοι 
οἰκέτης                                          ΣΥΝΘΕΤΗ                                 πορίζωνται 
κεραμέων                                                                                           ναύκληρος 
ἐξειργάζοντο                                                                                      πολίτης
2. Με βάση το ρήμα ἐποίουν να γράψετε τρεις(3) παράγωγες και τρεις (3) σύνθετες λέξεις
3. Σχηματίστε τα παρακάτω σύνθετα μετατρέποντας το ψιλό σύμφωνο στο αντίστοιχο του δασύ : 

	επ(ί)+ορμω
	
	επ(ί)+ημέριος
	

	απ(ό)+ορισμός
	
	απ(ό)+ηγούμαι
	

	αντ(ί)+υγιεινός
	
	αντ(ί)+ίσταμαι
	

	κατ(ά)+ολικός
	
	υπ(ό)+ήλιος
	


ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

1.  Επιλέξτε πρώτα τη φράση από την αριστερή στήλη και μετά τη σωστή απάντηση από τη δεξιά
Οι πέντε βασικοί κανόνες τονισμού
	Όταν η λήγουσα είναι μακρόχρονη, 

Μια μακρόχρονη παραλήγουσα, όταν τονίζεται 

Μια μακρόχρονη παραλήγουσα, όταν τονίζεται 

Η προπαραλήγουσα 

Μια βραχύχρονη συλλαβή 
	παίρνει πάντοτε οξεία, ποτέ περισπωμένη

παίρνει περισπωμένη, αν η λήγουσα είναι βραχύχρονη

δεν τονίζεται η προπαραλήγουσα 

παίρνει οξεία, αν η λήγουσα είναι μακρόχρονη 


2. Τονίζω τις παρακάτω λέξεις και βάζω το σωστό πνεύμα : 
	φανερος
	γνωμην
	σωματος
	κινδυνος
	κινδυνων

	βασιλεως
	Αντιοχος
	εσπουδαζε
	πολεμος
	πολεμων

	προτερον
	μετεωρων
	προγονων
	Σολων
	ναυαρχος

	οικειος
	μηκη
	παροδος
	μειζονος
	ρευματος

	αρματων
	θαλαττης
	πληθος
	πληθη
	πραγματος

	οικειοις
	παιδων
	αιτιον
	ωρμησε
	χειμωνος

	χρονος
	τελος
	φαινομενον
	τοπος
	τοπων

	οικειοι
	εφοδος
	εφοδου
	νυκτος
	σεληνη

	Αντιοχῳ
	παιδες
	τεκτων
	πλειστοι
	πλειστων


3. Αντιστοιχίστε τις παρακάτω λέξεις του κειμένου με μέρη του λόγου 
	τῷ                                     

βίῳ                                    κατοικοῦντες                          
πλεῖστοι                               πολλάκις                               
ἐπιτηδεύουσι                          περὶ                                    
ἑαυτῷ   
δὲ                                                                  
	ουσιαστικό

άρθρο 

μετοχή 
πρόθεση

αντωνυμία 

ρήμα 

επίρρημα 

        σύνδεσμος
επίθετο 


4. Να συμπληρώσετε τα κενά με τις σωστές φράσεις: 
	 εν δράσει, εν ανάγκη, εν προκειμένω, ενόψει, επ’ αυτοφόρω, εν καιρω, πάση θυσία, ενώπιος ενωπίω, επ’ ουδενί, εν λευκώ, επί τη ευκαιρία, εν ευθέτω χρόνω, εν κινήσει


· Ο ρεπόρτερ φωτογράφησε τους ληστές ………………………………
· Ο ληστής πιάστηκε ………………………………………
· …………………………………αν δεν τα καταφέρεις μόνος, θα έρθω να σε βοηθήσω. 

· ……………………………του ταξιδιού του ανανέωσε το διαβατήριό του. 

· Το εκπαιδευτικό μας σύστημα θα μπορούσε να αντιγράψει το φιλανδικό, το οποίο ………………………………. θεωρείται επιτυχημένο. 

· Δεν βλέπω άμεση λύση στο πρόβλημά σου. Μη στεναχωριέσαι όμως θα λυθεί ………………………………
· Το αυριανό μάθημα είναι πολύ σημαντικό. Δεν πρέπει να λείψεις …………………………………
· Αύριο θα πάω στο σχολείο σου να δικαιολογήσω απουσίες και ………………………………… θα ρωτήσω και για την επίδοσή σου. 
· Πρέπει να σε δω …………………………………………………. . Έχω ανάγκη τη βοήθειά σου. 

· Θα συζητήσω το θέμα σου με τον διευθυντή………………………………………………..

· Τον κάλεσα να λύσουμε το πρόβλημα με μια συζήτηση ………………………………………………
· Μην ανοίγετε τις θύρες όταν το τρένο βρίσκεται ………………………………………………….

· Θα ζητήσουμε συγκεκριμένες δεσμεύσεις, δεν δίνουμε την ψήφο μας………………………………
Εμπλουτίζω το λεξιλόγιο μου με παράγωγες και σύνθετες λέξεις της ν.ε. 
ἐπιτηδεύουσι: επιτήδειος, επιτηδευμένος, ανεπιτήδευτος 

πορίζωνται: πόρος, άπορος, βιοπορισμός 

ἐσπούδαζε: σπουδαστής, σπουδαστήριο, ασπούδαστος 

1. Να βρείτε ποιες από τις παρακάτω λέξεις έχουν ετυμολογική συγγένεια με λέξεις του κειμένου:

συγκάτοικος, εὔπορος, ἀρχαιοκάπηλος, ἑκατόμβη, τρόφιμος, ὀλιγαρχία, ξόανο 
